

Freemasonry, an Overview

For an association built by a handful of pioneers to have endured over 150 years in a small place like Potton is an accomplishment that merits notice and celebration. That St. John's Lodge No. 27 A.F. & A.M. has withstood the tests of time and adversity for one and one half centuries is evidence that the principles and ideals on which it was founded are enduring and worthy; and, that the determination of the founders was sincere.

The symbol shown below is probably the single most universally identifiable symbol of Freemasonry, the oldest fraternal organization in the world. Although the questions about its origins are still debated by masonic scholars, it is generally accepted that Freemasonry may trace its origins to the guilds, or fraternities of operative stonemasons: they who built the great cathedrals and castles of the middle ages. This then is where we begin:



The initials A.F. & A.M., frequently seen as part of a Lodge's name actually stand for 'Ancient Free' and 'Accepted Masons', and are very much related to the origins of the organization.

'Ancient Free' is a term which originated in England during the Middle Ages, when no single state or government united the people, and the Catholic Church was the most powerful institution of the day, in fact the only one with the means to commission building the grand edifices which have endured over centuries. Stonemasonry was a most important craft. Stonemasons were itinerant workers who were free to travel and practice their craft as opportunities arose. This was a

rare privilege in the England of the day. Secrets of the trade were passed from experienced master to novice apprentice, but the determination of qualification and skill, in a society that was largely illiterate, presented problems. As a result, a system of instruction that combined testing the practical knowledge and the morality of the arriving stranger was derived. Questions and symbols which would be understood only by a fellow practitioner of the craft were developed. The lambskin apron, worn by all Masons according to office, derives an obvious parallel from this medieval time, as do most of the symbols employed within a Lodge. The members of the lodge were "Brithers" (brothers), a Scottish legal term for those bound to each other by oath. The Master was simply the mason in charge of the lodge, or one that had held that distinction.

'Accepted Masons' is a term which also finds its roots in the medieval world. Others, wishing to enjoy the advantages afforded to these craftsmen and to share the privilege afforded by education, associated themselves with the guilds or fraternities that eventually grew up to regulate the practice and principles of the stonemason's art. While not actual stonemasons themselves, these persons by association, became 'accepted masons' and also known as "Free-masons". Over time, these early fraternities became affiliated; and from these humble beginnings, grew the free masonry movement as we know it today.

The formation of the first Grand Lodge in London in 1717 is generally taken to be the starting point for contemporary and recorded history of freemasonry. Eventually immigration brought freemasonry to all corners of the British Empire, and inevitably to the new world of North America and to the Thirteen Colonies. In the earliest days, when distances between communities were great, and neighbours few, the fraternity of masonry provided a valuable opportunity for networking and exchange.



The Seal of the Grand Lodge of Masons London – Relief and Truth

Freemasonry is one of the world's oldest and largest non-religious, non-political, fraternal and charitable organizations. Members come from all walks of life and meet as equals whatever their race, religion or socioeconomic position in society. Its values are based on integrity, kindness, honesty and fairness, and it espouses the practice of everyday virtues of humility, tolerance, compassion, charity and justice. Freemasonry has been described as a system of morality, veiled in allegory and illustrated by symbols.

Freemasonry is neither a religion, nor a substitute for one. All that is required of a Mason is that he believes in a Supreme Being. Forbidden at meetings is any discussion of politics or religion. Contrary to some opinion, freemasonry is not a secret society. It is however, a prudent and discreet society. Meetings are private; as are the internal affairs conducted in formal assembly. It applies the principle of degrees, of progressing from apprentice to journeyman to master, in defined stages. The three masonic degrees of Entered Apprentice, Fellow Craft, and Master Mason.

Freemasonry, as it exists in its various forms, is estimated to stand at around six million members worldwide. There are lodges in nearly every country, language, culture and religion. No over-arching world-wide body of freemasonry governs lodges, although the Grand Lodge of England, being the world's oldest, has a historical influence in terms of regularity and practice. It claims to be the oldest Grand Lodge in the world, by descent from the first Grand Lodge formed in London on June 24th 1717 at the Goose and Gridiron Tavern in St. Paul's Churchyard, London.

For practical purposes, individual lodges organize themselves into geographical or regional districts, which are then regrouped under the banner of a Grand Lodge, such as the case of the Grand Lodge of Quebec.

La franc-maçonnerie

La loge St. John n° 27, fondée par quelques pionniers, existe depuis 150 ans dans la petite municipalité de Potton. C'est un exploit qui mérite mention et célébration! En effet, le simple fait que cette association résiste à l'épreuve du temps et à l'adversité depuis un siècle et demi démontre que les principes et les idéaux qui la fondent sont vénérables et intemporels, et que la détermination des fondateurs et de leurs successeurs est admirable.

Le symbole représenté ci-après (équerre et compas) est probablement le symbole le plus universellement connu de la franc-maçonnerie, plus ancienne organisation fraternelle dans le monde. Son origine remonte aux fraternités de tailleurs de pierre du Moyen Âge, à l'époque de la construction des grandes cathédrales d'Europe.



Les initiales A.F. & A.M., qui font souvent partie du nom d'une loge, signifient **Ancient Free** et **Accepted Masons** et sont très liées aux origines de l'organisation.

Le terme *Ancient Free* (ancien franc) est né en Angleterre, au Moyen Âge, à l'époque où aucun État ou gouvernement n'unit les gens, et où l'Église catholique est l'institution la plus puissante. Elle seule a les moyens de construire les cathédrales qui ont traversé les siècles. La taille de la pierre est alors un métier très important. Les tailleurs de pierre sont des travailleurs itinérants, libres de voyager et d'exercer leur métier là où les occasions se présentent, un privilège rare dans l'Angleterre de cette époque. Les secrets du métier sont transmis de maître à apprenti; toutefois, la détermination de la qualification et des compétences, dans une société en grande partie analphabète, présente des problèmes. En conséquence, un système d'enseignement se met en place, qui comprend l'évaluation des connaissances pratiques et de la moralité des nouveaux arrivants. On élabore des questions et des symboles que seul un compagnon peut comprendre. Le tablier en peau d'agneau, porté par tous les francs-maçons, est un de ces symboles issus de l'époque médiévale, comme la plupart des autres symboles utilisés dans une loge. Les membres de la loge sont des *Brithers* (frères), un terme juridique écossais qui désigne ceux qui sont liés les uns aux autres par un serment. Le maître est tout simplement le maçon en charge de la loge, ou qui l'a déjà été.

Le terme *Accepted Masons* (maçons acceptés) remonte aussi au monde médiéval. Ceux qui

souhaitent profiter des avantages accordés à ces artisans et partager le privilège que représente l'éducation, s'associent aux guildes ou fraternités qui se sont développées pour régler la pratique et les principes de la maçonnerie. Bien que non-maçons eux-mêmes, par association, ces gens sont devenus *maçons acceptés* et également connus comme *francs-maçons*. Au fil du temps, ces premières fraternités se sont affiliées et, à partir de ces humbles débuts, le mouvement de la franc-maçonnerie est devenu ce qu'il est aujourd'hui.

On considère généralement la formation de la première Grande Loge de Londres en 1717 comme le point de départ de l'histoire récente et consignée de la franc-maçonnerie. Grâce à l'immigration, la franc-maçonnerie se retrouve dans tous les coins de l'Empire britannique et inévitablement dans les treize colonies de l'Amérique du Nord. De là, les pionniers apportent la tradition maçonnique dans le Bas-Canada, aujourd'hui le Québec. Au XVIII^e siècle, vu les grandes distances entre les communautés et l'isolement, la fraternité maçonne fournit un excellent réseau d'échange.

La franc-maçonnerie constitue la plus ancienne fraternité axée sur l'entraide entre les hommes sous la conduite de Dieu le Père. Fondée sur les principes de l'amour fraternel, du secours mutuel et de la vérité, la franc-maçonnerie est un mode de vie basé sur des valeurs morales et spirituelles, soit la pratique quotidienne des vertus d'humilité, de tolérance, de bonté, de compassion, de charité et de justice par les membres et, par extension, au sein de leur communauté.

La franc-maçonnerie n'est pas une religion; tout ce qui est requis d'un maçon, c'est qu'il croie en un Être suprême. Toute discussion politique ou religieuse est interdite au cours des réunions. La franc-maçonnerie n'est pas

une société secrète, tout en étant prudente et discrète. Les réunions sont privées de même que les affaires internes discutées en assemblée. La franc-maçonnerie se présente comme un système de moralité filtré par des allégories et illustré par des symboles. Elle applique le principe de la progression dans la formation de ses membres, qui passent du niveau d'apprenti à celui de compagnon, puis de compagnon à maître.

La franc-maçonnerie réunit, sous ses diverses formes, environ six millions de membres à travers le monde, de toutes nationalités, religions, langues, cultures et de tous âges.



Aucune structure mondiale ne régit toutes les loges de la franc-maçonnerie. Toutefois, la Grande Loge d'Angleterre, étant la plus ancienne, exerce une influence historique sur les règles et les pratiques de la franc-maçonnerie.

Pour des raisons pratiques, les loges individuelles s'organisent en districts géographiques ou régionaux regroupés sous la bannière d'une grande loge, comme dans le cas de la Grande Loge du Québec.

Appendant Bodies

There are many organizations and Orders which form part of the widespread fraternity of Freemasonry, each having its own structure and terminology. Collectively these may be referred to as Masonic bodies, or Appendant Bodies.

Shriners International, previously known as the Ancient Arabic Order of the Nobles of the Mystic Shrine, was established in 1870 and is an organization best known for the Shriners Hospitals for Children and the red fezzes that members wear. Shriners are committed to community service and have been instrumental in countless public projects throughout their domain. All Shriners must be Masons.



Organisations affiliées

Il existe plusieurs organisations et ordres qui font partie de la vaste fraternité franc-maçonne, chacun ayant sa propre structure et sa terminologie. Collectivement, on peut les appeler des organismes maçonniques ou des organisations affiliées.

Shriners International, qui portait autrefois le nom de *Ancient Arabic Order of the Nobles of the Mystic Shrine*, a été fondé en 1870 et est surtout connu pour ses hôpitaux pour enfants et les fez rouges que ses membres portent. Les Shriners se dévouent pour la communauté et contribuent à d'innombrables projets publics. Tous les Shriners doivent être des francs-maçons.



Royal Arch Masonry is the first part of the York Rite system of Masonic degrees and is often called the most “beautiful” of Masonic degrees. Only master masons are eligible to join the organization to further their knowledge of Freemasonry. York Rite is not found as a single system worldwide, and outside of the York Rite there are often significant differences in ritual, as well as organization.

Freemasons who reach Royal Arch degree may continue to Cryptic Masonry or go straight to **Knights Templar**, an international philanthropic chivalric order affiliated with Freemasonry. A crowned Passion Cross is laid upon the Croix pattée inscribed with “*In Hoc Signo Vinces*” resting upon crossed swords is often the emblem used to represent the Knights.



The **Red Cross of Constantine** is an Order of Freemasonry, made up of members of Craft Freemasonry, and Royal Arch Freemasonry. The Order of the Red Cross of Constantine operates around the world.

The **Order of the Eastern Star** is a Freemasonic appendant body open to both men and women, established in 1850. The order is based on teachings from the Bible but is open to people of all religious beliefs. Members of the Order are aged 18 and older; men must be Master Masons and women must have specific relationships with Masons. Owl’s Head Chapter No. 35 of the Order of the Eastern Star was formed in Pottton in 1947 and remains one of the most active chapters in Quebec.

L’Arche Royale est le degré maçonnique le plus élevé du rite d’York et reconnu comme le plus « beau ». Seuls les maîtres maçons peuvent se joindre à l’organisation pour approfondir leur connaissance de la franc-maçonnerie. Le rite d’York n’est pas universel. D’autres pratiques cérémonielles coexistent, et il y a souvent des différences significatives sur le plan des rituels et de l’organisation.

Les francs-maçons qui atteignent le degré de l’Arche Royale peuvent poursuivre leur cheminement vers les grades cryptiques ou aller directement au niveau des



Chevaliers templiers, un ordre international de chevalerie philanthropique affilié à la franc-maçonnerie. Leur emblème est une croix entourée d’une couronne, le tout reposant sur des épées croisées et portant l’inscription *In Hoc Signo Vinces* (Par ce signe tu vaincras).

L’Ordre de la Croix Rouge de Constantin est un ordre composé de membres des trois premiers degrés de la franc-maçonnerie (Craft Freemasonry) et de l’Arche Royale. Cet ordre existe dans le monde entier.

L’Ordre de l’étoile orientale est une

organisation affiliée créée en 1850 qui admet les hommes et les femmes.

Cet ordre est basé sur les enseignements de la Bible, mais est ouvert aux personnes de toutes les croyances religieuses monothéistes. Les membres sont âgés de 18 ans et plus; les hommes doivent être des maîtres maçons et les femmes doivent avoir des liens de parenté avec des francs-maçons. Le chapitre Owls Head n° 35 de l’Ordre de l’étoile orientale a été formé à Pottton en 1947 et demeure l’un des plus actifs au Québec

